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‘Het is jammer,maarmetdebrexit

hebbendeBritten zichzelf uitgekleed’

Mathijs Schiffers

Brussel

Met InsidetheDealvandeBelgStefaan

DeRynckverschijnthet zoveelsteboek

overdebrexit.Maarwatdit verslag inte-

ressantmaakt, isdatde schrijvernamens

deEuropeseUniewasbetrokkenbij de

onderhandelingen,die zocomplexwa-

renvanwegedeBritsewispelturigheiden

deuniekegrenssituatie inNoord-Ierland.

StefaanDeRynck had in de brexitonder-
handelingen de lastige taak namens de
EUhetwoeligeBritsedebat teanalyseren
endeEUvoor tebereidenopalleeventua-
liteiten.OokmoesthijproberendeBrus-
selse positie uit te leggen aan de Britse
media. Een vak op zich, gelet op de voor-
ingenomenheid aldaar.
‘IkhieldpubliekeevenementeninLon-

den’, zegtDeRynck tijdenseen interview
methetFD, ‘enals ikdaar ietszeioverwat
onze hoofdonderhandelaarMichel Bar-
nier tijdenspersmomenten inBrussel al
heel vaakhad gezegd, dachten zedat het
ietsnieuwswas.Hetkwammeteenopde
voorpagina’s.’

VDe ondertitel van uw boek luidt:How

the EU got Brexit done. Is dat niet wat

voorbarig, gelet opdeproblemenmetde

grensafspraken voor Noord-Ierland die

tot op de dag van vandaag voortduren?

‘Die ondertitel is een speelse verwijzing
naardeslogan ‘Getbrexitdone’ vanBoris
Johnson.Maar hij is ook gekozen omdat
ik vonddater inhetbrexitkampeenster-
ke stroming was die dacht dat de EU het
Britsevertrekwildestoppenviaeentwee-
de referendum, of dat wemet een straf-
expeditie bezig waren.Maar wij wilden
debrexit juist ordentelijk organiseren.’

VMaarisdebrexitwelafgerondzolangde

Brittendegrensafsprakennietnakomen?

‘Ik spreekals auteur vanhetboekenben
nietbetrokkenbijwaternugebeurt.Maar
er lijkt toch een nieuwe, wat positievere
windtewaaien indegesprekkendiehier-
over lopen.’

VHebbendeBritten tekwader trouwge-

handeld?Zovan:wesluiteneersteendeal

overNoord-Ierlandzodatweoverhandel

kunnen gaan praten, en dan gaan we la-

terwelweermorrelenaandie eerdere af-

spraken.

‘Het is voormij heelmoeilijk in de hoof-
denvandeBrittentekijken.Maarals jede
Britseminister voorNoord-IerlandBran-
don Lewis in september 2020 hoort zeg-
gendatzijnregeringmeteenwetkomtdie
strijdig ismet internationaal recht (door-
dat het eerdere afspraken unilateraal
overboord zet, red.), dan ben je niet echt
te goeder trouwnatuurlijk.’

VDe EU is veel te dogmatisch, klaagden

deBritten.Hebben ze eenpunt?

‘Wehebbenmet twee verschillendeBrit-
sepremiers, eerstmetTheresaMayen la-
termetBoris Johnson, tweeverschillende

Misschien dachten ze dat ze daarbij ook
op deNederlandse regering konden leu-
nen.Maar daar hebben ze zich toch echt
misrekend.’

VBij eurosceptici zal het ideeblijvenbe-

staan dat de EU de Britten heeft uitge-

kleed tijdens de onderhandelingen, wat

hen sterkt in hun gedachte dat Brussel

niet deugt.

‘Premier Johnsondeed toch echt de dui-
men omhoog na de deal. Dat hebbenwe
tochmaarmooi gedaan in negenmaan-
den, zeihij, ookalwerddatniet voormo-
gelijk gehouden. De brexit is jezelf een
beetje uitkleden. Het is jammer voor de
Britten dat ze kozen voor een project dat
economisch slecht was. Dat is niet iets
waarweverheugdovermoetenzijn.Maar
metdeonderhandelingenwildenwewel
hetverschil tonentussendevoordelenvan
het lidmaatschapendekeuzeeenniet-lid
teworden.’

VUmoestdeBritsemedia tijdensdeon-

derhandelingenbijpratenoverdeBrussel-

sepositie.Kwamuwboodschapwelover?

‘Het is niet een puur Brits fenomeen dat
nationalemedia door de lens van de na-
tionale politiek naar de EU kijken.Maar
daar is het bij een aantalmedia wel heel
sterk. Ik was zeer gefrappeerd door een
Britse hoofdredacteur die tegenmij zei:
ik snap deEUniet goed genoeg ommijn
regering rekenschap te laten afleggen.’

V Is dat niet het probleem van de EU: te

complex?Het is heelmakkelijk daar een

narratief tegenover te zetten dat wel ie-

dereenbegrijpt.

‘WekunnendeEUnietsimpelmaken.We
zijn een club van landen, hebben regels,
procedures,manierenomconflictentus-
sen lidstaten te beheersen.Dat ga je niet
veranderen.Maar jekuntwelmeeruitleg-
gen.Mijn boek is een poging te demysti-
ficeren wat we doen. En te laten zien dat
wij echtemensenzijn,metkinderen,die
feestjesmissen doordat we langmoeten
doorwerken.’

De Britse oud-premier Boris Johnson zag het voltooien van het vertrek uit de EU als zijn belangrijkste taak.
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‘We wilden de

voordelen van het

lidmaatschap leggen

naast de keus een

niet-lid te worden’

E U R O P A

deals gesloten over Noord-Ierland. Daar
zijn we dus tamelijk flexibel in geweest.
Ons uitgangspunt was bovendien dat de
viervrijhedenvande internemarkt—vrij
verkeer vangoederen,diensten, kapitaal
en personen—niet deelbaar zijn. Maar
voor Noord-Ierland hebben we toch een
concessie gedaan. Die regio is alleen on-
derdeel gebleven van de internemarkt
voor goederen en heeft een open grens
met lidstaat Ierland. Daarbij hebben we
decontrolesopgoederenstromenuitan-
dere delen van het Verenigd Koninkrijk
naar Noord-Ierland uitbesteed aan de
Britten zelf. De EU heeft daar een risico
genomen.’

V In 2024moeten de Noord-Ierse parle-

mentsleden in een stemming aangeven

ofzedegrensafsprakenwillenbehouden.

‘Datmoet inderdaad.Enidealiterzoudie
stemming plaatsvinden na vier jaar van
juiste implementatie van de afspraken,
eventueel met wat correcties. Maar dat
is nu jammer genoeg dus niet het geval.
Wemoeten zienwat er uit de huidige ge-
sprekkenkomt.’

VEndanzegtdeIersepremierLeoVarad-

karonlangsdoodleukdatdebrexitafspra-

ken voor Noord-Ierland ‘misschienwat

te streng’ zijn. Dit terwijl Brussel de be-

langenvan lidstaat Ierlandtijdensdeon-

derhandelingen juist zobelangrijk heeft

gemaakt.

‘Ikbenernietmeerbij betrokken,dus ik
kandaar niets over zeggen.’

V In uwboek verwijst umeermalennaar

debelangrijkerolvandeNederlandsepre-

mierMark Rutte. Was hij zo prominent

aanwezig?

‘Hij was een sleutelfiguur, net als de Ne-
derlandse diplomatie in het algemeen.
Nederlandheefthierveel ingeïnvesteerd.
Rutteheeftmeteenoptafelgelegddathet
gelijke speelveld bewaaktmoet worden,
netalsde integriteit vandeinternemarkt.
DeBrittenhebbengedachtdatzedeeen-
heid van de 27 lidstaten konden breken.

Cv Stefaan

De Rynck

. De Belg Stefaan De

Rynck studeerde politieke

wetenschappen aan de

KU Leuven en behaalde

een ‘PhD’ aan het Euro-

pees Universitair Instituut

in Florence.

. Sinds 1995 had hij ver-

schillende functies binnen

de Europese Commissie.

Zo was hij woordvoerder

en hoofd van de afde-

ling over vrij verkeer van

kapitaal.

. Van november 2016 tot

april 2021 was hij onder-

deel van de Brexit Task-

force van de commissie:

een werkgroep van zestig

commissie-ambtenaren

die bij de onderhandelin-

gen over het Britse vertrek

waren betrokken.

. Sinds april 2021 is De

Rynck hoofd van de ver-

tegenwoordiging van de

Europese Commissie in

België.
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